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Občasník OÚ v Šaraticích            č. 5/2020, vydán 13. 11. 2020 
 

 

Vážení a milí čtenáři, 

zdravíme Vás na obvyklém místě Obecního zpravodaje. Tentokrát to bude 

trochu jinak, protože se budeme věnovat pouze jednomu tématu – DSO LITAVA 

a výše stočného. Je to alespoň podle našich posledních zkušeností hodně 

frekventované téma a zjistili jsme, že ani mezi zastupiteli se nenajde moc jedinců, 

kteří ví „co to DSO vlastně je a jak funguje“. Proto tedy nejdříve alespoň několik 

základních informací. 

Dobrovolný svazek obcí LITAVA (Šaratice, Hostěrádky-Rešov a Zbýšov) byl 

založený v roce 2006 jako společný „podnik“ pro pořízení projektové 

dokumentace, vyřízení stavebního povolení, získání státní dotace na výstavbu (jiný 

právní subjekt v té době ani neměl nárok na podání žádosti a splnění základních 

podmínek), výstavbu samotnou a následný provoz splaškové kanalizace a čistírny 

odpadních vod (ČOV).  Stanovami DSO je také od založení jasně nastaveno, že na 

činnosti a jejím řízení se budou podílet všechny tři obce tím, že z řad aktuálních 

zastupitelů bude každá obec jmenovat dva členy výboru. Těchto šest jmenovaných 

členů mezi sebou zvolí předsedu a správce rozpočtu. Ostatní čtyři zůstávají 

řadovými členy. Výbor vykonává funkci managementu v celém rozsahu a přijímá 

rozhodnutí většinovým hlasováním s osobní i právní zodpovědností za přijatá 

rozhodnutí. Aktuální složení výboru je následující: 

Obec Šaratice    Karel Kalouda, předseda výboru 

      Ing. Marek Silnica, člen 

Obec Hostěrádky-Rešov  Zdeněk Petráš, člen 

      Milan Robeš, člen 

Obec Zbýšov    Jaroslav Žalkovský, správce rozpočtu 

      Pavel Kopeček, člen 

Jako každý subjekt s tímto právním rámcem musíme mít a máme internetové 

stránky (www.litava-dso.cz) a na nich úřední desku. Na ní jsou postupně 

zveřejňovány všechny zákonem stanovená zásadní rozhodnutí a další dokumenty, 

např. rozpočty, finanční zprávy o hospodaření, roční odborné audity apod. Členské 

obce je dostávají nejméně 15 dnů před závěrečným schválením výborem na vědomí 

(jsou zveřejněny i na jejich úředních deskách) a ze zákona může kterýkoliv občan 

http://www.litava-dso.cz/
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v této době vznést dotaz nebo konkrétní připomínku. Zastupitelé je v této lhůtě na 

svém jednání tzv. „berou na vědomí“ a už o nich nehlasují. 

A teď tedy v úvodu avizované téma zvýšení ceny sočného. Členové výboru 

DSO jako osobně zodpovědní za hospodaření této „firmy“ už od loňského roku 

řešili možnosti financování rostoucích provozních nákladů a jejich oprávněnost. Do 

provozních nákladů totiž začaly nově vstupovat zejména nemalé výdaje na odborný 

servis a popř. opravy drahých technologických zařízení, kterým už skončila 

sjednaná záruční doba. Nezanedbatelnou položkou jsou i náklady na el. energii. 

Přestože se dodavatelé elektřiny pravidelně soutěžili v elektronických aukcích, její 

cena zkrátka pozvolna stoupá stejně jako další nutné provozní materiály, 

chemikálie apod. Na nutnost řešení této skutečnosti jsme alespoň v Šaraticích 

nejméně dvakrát upozorňovali na jednání zastupitelstva i s poznámkou, že zřejmě 

jedinou možnou variantou je nepopulární navýšení ceny stočného. Mimochodem 

kalkulace ceny stočného vznikla podle předpokladů a tehdy známých informací 

před více než pěti roky. Delší dobu také pravidelně sledujeme, jestli prokazovaná 

spotřeba vody u jednotlivých domů odpovídá počtu členů v domácnostech. I tam se 

může zdát, že jsou nějaké rezervy. To však budeme muset teprve prověřit a popř. 

dokázat, že na systému někteří občané nějakým způsobem parazitují. Máme na to 

zákonné prostředky, ale upřímně se ten celý proces nedá zrealizovat v řádu 

několika dnů a zřejmě se nedá předpokládat, že to bude mít zcela zásadní vliv na 

celkové hospodaření. Původní cenu stočného jsme měli prostě více než čtyři roky 

nižší, a teď ji máme naopak vyšší než jiní srovnatelní poskytovatelé této služby.  

Po ukončení účetního roku 2019 ale musel výbor DSO situaci řešit hned, a to 

s vědomím, že hospodaření DSO musí plnit i náročné podmínky Státního fondu 

životního prostředí ČR, který nám poskytl dotaci na výstavbu. V případě porušení 

podmínek totiž reálně hrozí vrácení celé dotace, tedy cca 160 mil. Kč zpět do 

státního rozpočtu. Proto členové výboru jako jediní oprávnění po dlouhé diskuzi 

jednomyslně rozhodli o navýšení ceny stočného na potřebnou úroveň a dle zákona 

to také řádně zveřejnili (viz smluvní ujednání o ceně s každým majitelem přípojky 

na kanalizaci). Toto vše se muselo odehrát do konce dubna (1. května začíná nové 

fakturační období), tedy v době, kdy naše životy stále ještě ovlivňovala „první 

etapa covidová“. Dnes také dobře víme, že zveřejnění této zásadní informace 

proběhlo velmi pasivním způsobem a chápeme to jako naše pochybení (tedy 

pochybení členů výboru DSO). Alespoň takto dodatečně se za to omlouváme. 

Nejpozději po opadnutí vlny pandemie jsme měli zajistit, že toto konečné 

rozhodnutí bude dále medializováno – jednání zastupitelstva, hlášení rozhlasem, 

vydání dalšího zpravodaje apod. V žádném případě však nešlo z naší strany 

o úmysl něco tajit.  
A na závěr v tomto znovu komplikovaném období společně přejeme všem 

pevné zdraví, pokud možno veselou mysl a také psychickou pohodu.   
 

Karel Kalouda, starosta         Ing. Marek Silnica, místostarosta         
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STRÁNKA PRO DĚTI 
Milé děti, podle čeho dostal svůj název měsíc LISTOPAD, si jistě snadno 

odvodíte. Ano, listí ze stromů opadává a vítr se nám snaží rozcuchat vlasy nebo 

srazit čepici. Před deštěm nás ochrání deštník nebo pláštěnka       

Najděte mezi obrázky 10 rozdílů a obrázky si vybarvěte: 

 
 

KŘÍŽOVKA 
I v ulicích si můžeme  

všimnout, že už převládají 

__ __ __ __ __ 

__ __ __ __ __ __ __ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



6 

 

 

VEŘEJNÁ SBÍRKA NA HASIČSKÝ PRAPOR 
Sbor dobrovolných hasičů Šaratice plánuje zakoupit slavnostní prapor, a to při 

příležitosti oslavy 130 let založení sboru, která se bude konat v roce 2021. Při ní se 

uskuteční i křest hasičského automobilu a posvěcení tohoto praporu. 

Rádi bychom za tímto účelem vyhlásili veřejnou sbírku a oslovili občany 

a podnikatele, kterým není lhostejná činnost dobrovolných hasičů v obci. Veřejné 

sbírky na pořízení praporu byly v minulosti oblíbené a přinášely významnou část 

rozpočtu na jeho výrobu. Bylo ctí každého občana přispět sebemenší částkou 

a podpořit tak spolek, který svým posláním pomáhá místním občanům.  

Bližší informace k plánované sbírce se včas dozvíte. 

SDH Šaratice 

 

 

 

CO (NENA)PLÁNUJE KULTURNÍ VÝBOR  
V minulém čísle Obecního zpravodaje (v září) jsem stejně pojmenovaný článek 

zakončila optimistickou větou: „Nevzdáváme se, plánujeme další akce a budeme se 

těšit na setkání s Vámi.“ Bohužel, situace se opět změnila a my jsme téměř všechny 

plánované akce museli zrušit nebo odložit – zájezdy, cestovatelskou přednášku 

i divadlo pro děti… 
Troufám si ale tvrdit, že ta jedna akce, kterou jsme ještě stihli uspořádat 

společně se spolkem Senioři 55+ Šaratice, byla mimořádně vydařená. V neděli 

20. září byla totiž slavnostně otevřena klubovna v budově bývalé pošty se vší 

parádou – nechyběl jarmark, cimbál ani doprovodný program. Mimořádně nám 

přálo počasí a bylo znát, že i Vy jste se už zřejmě po všech těch omezeních na 

nějakou zábavu těšili a zúčastnili jste se ve velmi hojném počtu. Za to jsme moc 

rádi. Je pro nás motivující vidět, že akce, které pro Vás plánujeme, mají smysl, 

i když je jich letos tak žalostně málo. 

Tímto ale letošní akce kulturního výboru zřejmě skončily. Jisté je, že první 

adventní neděli se poprvé rozsvítí v 18.00 hod. obecní vánoční strom, 

samozřejmě bez občerstvení, bez programu, bez slávy, bez lidí… Ale i nadále se 

budeme snažit myslet spíš pozitivně a doufat, že bude třeba některé domácnosti 

moct navštívit svatý Mikuláš s družinou, nebo se alespoň sejdeme poslední den 

v roce u tradičního obecního ohňostroje. Uvidíme, co přinesou další dny a týdny. 
za Kulturní výbor předsedkyně Lucka Janíčková 

 

 
Odpovědná redaktorka: Lucka Janíčková 

Své příspěvky a podněty můžete odevzdávat na OÚ 

nebo elektronicky na adrese zpravodajsaratice@seznam.cz. 

Vydává obec Šaratice jako občasník. Datum vydání 13. 11. 2020. 


